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 محل جلسه:

سالن جلسات اتاق بازرگانی 

 کرمانشاه

 :دستور جلسه 

 

 بانکی در حوزه بانک و تسهیلاتبررسی مسائل و مشکلات واحدها و فعالین اقتصادی 

 مورخ شنبه سه روزصبح   10راًس ساعت دولت و بخش خصوصی  یگوتدبیرخانه شورای گف کارشناسیجلسه  شصت و نهمین

 .دیگرد برگزار با حضور افراد ذیل محل سالن جلسات اتاق بازرگانی کرمانشاه در  18/03/1400

 ی، صنایع، معادن و کشاورزیجناب آقای مهندس پناهی دبیرکل اتاق بازرگان

 جناب آقای دکتر رضایی مشاور محترم دبیرخانه شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی

 جناب آقای مهندس بدری مشاورمحترم  امور بانکی اتاق بازرگانی

 جناب آقای مهندس میرانی مشاور محترم اتاق بازرگانی

 زاگرسجناب آقای مهندس گرد مدیریت محترم شرکت محور سازان 

 جناب آقای مهندس مرزی دبیر محترم خانه صنعت و معدن

 اورامان جناب آقای مهندس رضایی مدیرعامل محترم شرکت شاهوجم

 4133جناب آقای مهندس کاظمی مدیرعامل محترم تعاونی 

 جناب آقای مهندس رباعی مدیرعامل  محترم شرکت داداش پلاستیک

 گندم پوشاک جناب آقای نیک نگر مدیرعامل محترم شرکت

 جناب آقای مهندس حیدری مدیرعامل محترم شرکت قارچ هایا

 جناب اقای مهندس ویسی پور مدیرعامل محترم شرکت سپید غزال زاگرس
 

 جلسه با تلاوت آیاتی از قرآن مجید آغاز شد.

ق بازرگانی کرمانشاه در در ابتدای جلسه جناب آقای دکتر رضایی با بیان اینکه تعداد مراجعه کنندگان به مشاور بانکی اتا

این هدف که فعالین اقتصادی  این جلسه با گفتند: خصوص مسائل و مشکلات بانکی طی هفته های اخیر افزایش یافته است

مشکلات خود را در حوزه بانکی مطرح نمایند تشکیل گردیده است. دکتر رضایی در ادامه جلسه ضمن معرفی و بیان وظایف 

بیان نمودند که گزارش پایش فضای کسب و کار نشان می دهد که همواره مسائل  بخش خصوصیشورای گفت وگوی دولت و 

دوره بوده است. لذا شناسایی و رفع این  12مشکل اول نتایج پایش فضای کسب و کار در طی  چهارو مشکلات بانکی جزء 

 موانع از اهمیت ویژه ایی برخوردار است. 

هی با بیان اینکه شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی مکانی است جهت انعکاس در ادامه جلسه جناب آقای مهندس پنا

مشکلات و مسائل فعالین اقتصادی به مراجع بالاتر جهت رفع این موانع و مشکلات فرمودند بسیاری از گره ها و مشکلات 

تان کرمانشاه برطرف شده فضای کسب و کار با توجه به مصوبات جلسات متعدد شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی اس



است لذا جلسه حاضر با هدف بیان مسائل و مشکلات فعالین اقتصادی در حوزه بانکی جهت انعکاس این مشکلات به مراجع 

 بالاتر و رفع این موانع و مشکلات تشکیل شده است.

اهی و همکاری بانک قادر به ادامه با همرهمچنین جناب آقای مهندس بدری بیان نمودند که با توجه به اینکه فعالین اقتصادی 

به جای درمان مسائل و مشکلات در حوزه بانکی فعالیت می باشند و این یک امر غیر قابل انکار می باشد لذا فعالین اقتصادی 

انکی لذا فعالین اقتصادی می توانند با مراجعه به مشاور امور ب . باشنداین مسائل و مشکلات به دنبال پیشگیری از بروز باید 

 اتاق بازرگانی کرمانشاه از بروز بسیاری از این مسائل و مشکلات در حوزه بانکی جلوگیری نمایند.

ن مواجه می باشند به صورت زیر مشکلاتی را که در حوزه بانکی با آدر ادامه جلسه جناب آقای مهندس گرد برخی از مسائل و 

 مطرح نمودند:

درخواست وام به تهران ارجاع داده می شود و تهران به شدت سخت گیری  سقف اعتبارات استان پایین است بنابراین -1

که در یکی از  :کرده و دریافت تسهیلات با مشکل مواجه می شود که آقای بدری در پاسخ به این مشکل فرمودند

این مشکل مطرح شده و در دولت بعدی  1400جلسات شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی در اوایل سال 

 این مشکل رفع خواهد شد. حتماً

دهای تولیدی فرمودند کارشناسانی که برای ارزش گذاری این یق مورد درخواست بانک ها برای واحدر رابطه با وثا -2

 80الوصول بوده و بانک نیز از این مبالغ تعیین شده  سهل وثایق تعیین می شود معمولاً مبالغی را تعیین میکنند که

 40درصد مربوط به ساختمان بوده و بانک  60درصد و یا  80رصد را می پذیرد که این د 60درصد و در برخی موارد 

را به عنوان وثیقه می پذیرد. بانک ها معمولاً وثایق خارج از طرح را می درصد ارزش ماشین آلات  50درصد یا 

 150بیش از : ن مثال ایشانعنوا می پذیرند نه به عنوان وثیقه. به پذیرند و و ثایق از محل طرح را به عنوان سفته

دارند در قالب چک اما هیچ یک از بانک های استان این چک ها  بمیلیارد تومان از شرکت ایران خودرو و ساپیا طل

 را به عنوان وثیقه قبول نمی کنند.

دله ایی ارز مباقرارداد  (انصار ها )بانک بانکبا ید ارز دریافت نموده اند و گواهی ثبت آماری برای خر برخی از واحدها -3

. موکول شده است ماه بعد 8درصد آن به  70مبلغ را به بانک پرداخت نموده اند و  دصدر 30منعقد نموده اند و 

گواهی ثبت آماری را  طلاع واحدهااما بانک بدون ا اندتعهد خود را بر اساس قرار داد انجام داده های تولیدی واحد

وثایق و چک  مبخشنامه بانک مرکزی جایگزین آن نموده است. حال تما باطل نموده و گواهی نیمایی را بر اساس

یک بدهکار بانکی می را به عنوان هم  واحدهای تولیدی های سفید امضا نزد بانک انصار قفل شده است و بانک ها 

 شناسند.

ین کارشناسان بانک ها آقای پناهی مشکل ارزش گذاری وثایق را تعی در پاسخ به یکی از مشکلات جناب آقای مهندس گرد،

می دانستند و معتقد بودند که اگر این کارشناسان بی طرف باشند عدالت را برقرار می نمایند و ارزش گذاری وثایق به درستی 

 انجام می پذیرد.

 جناب آقای مهندس مرزی در تکمیل صحبت های آقای پناهی فرمودند که بانک ها به کارشناسان خود اعلام می کنند که این

د اگر چه رئیس دادگستری استان کرمانشاه به بانک ها انجام پذیرد که بانک متضرر نگرد ارزش گذاری وثایق باید به گونه ایی

وثایق نباید توسط بانک ها انجام پذیرد اما بانک ها تنها زمانی که می خواهند به کتباً اعلام نموده است که این ارزش گذاری 

وام های ایجادی و وام هایی که به  دررزش گذاری وثایق را به کانون کارشناسان واگذار می کنند و اجرا بگذارند و تملک کنند ا

ن را به کارشناسان مرتبط خودشان می پردازند که این کار پرداخت می کنند باز هم ارزش گذاری وثایق آ واحدهای تولیدی

ریق بانک مرکزی و یا از طریق استانداری به بانک ها اعلام عملاً غیر قانونی است بنابراین مصوب شد که این موضوع یا از ط

شود که ارزش گذاری وثایق توسط کارشناسان بی طرف انجام گیرد. آقای مرزی در تکمیل یکی دیگر از مشکلات جناب آقای 



تولیدی یک فعال اقتصادی ممکن که با توجه به اینکه ارزش کارخانه بیان کردند گرد در خصوص وثیقه های خارج از طرح 

میلیارد تومانی باید وثایق زیادی را نزد بانک قرار دهد لازم است که  80میلیارد تومان باشد اما برای یک وام  100بالای است 

مصوب گردد که این موضوع حداقل از سوی استانداری به بانک ها ابلاغ گردد که وثایق محل اجرای طرح را برای پرداخت 

 ت بپذیرند.تسهیلا

 مشکلات خانم نیک نگر تولید کننده پوشاک بچگانه:

ایشان کارگاه تولیدی خود را با سرمایه اولیه خود تأمین کرده و هیچ تسهیلاتی از بانک دریافت ننموده است. ایشان در حال 

 1رند. ایشان درخواست مبلغ نیروی کار فعال دارند و برای تولید لباس و فروش تا پایان سال به تسهیلات نیاز دا 12حاضر 

میلیون  400میلیون تومان وام از بانک ملت داشته اند اما بانک ملت به ایشان اعلام نموده اند که تنها مبلغ  800میلیارد و 

ماهه در قالب سرمایه در گردش به ایشان اعطاء می گردد و این در حالی است که ایشان بخشی از تسهیلا  6تومان به صورت 

ت تولیدی در ماه های توسعه و خرید تجهیزات و بخشی از آن را برای سرمایه در گردش نیاز دارند و چون محصولا را جهت

 ماهه را ندارد. 6روش می رسد به صورت نقدی نیز نمی باشد لذا ایشان توان بازپرداخت آن به صورت آخر سال به ف

سرمایه در گردش برای چنین واحدهای تولیدی که سرمایه در  که مصوب گردد بیان کردندآقای مرزی در پاسخ به این مشکل 

 گردش آن زمانبر می باشد حداقل دو و حداکثر سه ساله باشد.

 مشکلات جناب آقای مهندس ویسی پور شرکت سپید غزال زاگرس:

دریافت  1397ل ک کشاورزی در ساتومان تسهیلات در سه مرحله از بان ایشان مبلغ دو میلیارد و چهارصد و پنجاه میلیون

 صد میلیون تومان و در پایان 1399 صد میلیون تومان، سال 1398%  ایشان سال 12نموده اند از صندوق توسعه ملی با سود 

نیز دویست میلیون تومان پرداخت نموده اند یعنی در مجموع چهارصد میلیون تومان پرداخت نموده اند اما تمام  1399سال 

یشان کسر نشده است یعنی ایشان پولی را به بانک پرداخت نموده اما بانک از حساب ایشان این پرداختی ها از حساب ا

میلیون تومان  300میلیارد و  3برداشت نکرده و اکنون که به بانک مراجعه نموده متوجه شده است که بدهی ایشان با بانک 

ی مرزی پیشنهاد نمودند که ایشان یک آقا ه دیرکرد شامل ایشان شده است.و ایشان متوجه شده اند که جریم می باشد

 % جریمه دیرکرد ایشان مورد بخشودگی قرار گیرد.6درخواست به ستاد تسهیل ارسال نمایند که 

میلیون تومان وام دریافت نموده اند در قالب مشارکت  600میلیارد و  2مبلغ  1394جناب آقای مهندس رضایی: ایشان سال 

میلیون  700موده اند تقسیط کرده اند و زمانی که تبدیل به فروش اقساطی کرده اند مبلغ مدنی. تسهیلاتی که دریافت ن

% برای تبدیل به فروش اقساطی باید به بانک پرداخت شود 4که تومان از ایشان بابت بخشنامه ایی که در آن ذکر شده 

میلیون تومان از آن  375ه داشته اند که بانک میلیون تومان یاران 200میلیارد و  1پرداخت نموده اند. همچنین ایشان مبلغ 

ید که این مبالغی که از ایشان دریافت نموده ابرداشت نموده. حال ایشان درخواست نموده اند که بانک برای ایشان مشخص نم

پرونده اند از بهره بوده یا اصل وام بوده است؟ درخواست ایشان یک صورت وضعیت از سوی بانک می باشد و یک بازبینی در 

 ایشان انجام گیرد.

آقای مرزی در پاسخ به این مشکل پیشنهاد نمودند که جناب آقای رضایی تمام دریافتی ها و پرداختی های خود را به آقای 

 بدری اعلام نمایند تا آقای بدری این مسئله را برای ایشان شفاف سازد تا در صورت وجود مشکل اقدام نمایند.

مشکل ایشان نیز مسئله وثیقه خارج از طرح بود که ایشان وثیقه را شرکت مروارید سپید صحنه: دس حیدری جناب آقای مهن

میلیون تومان ارزش گذاری نموده اندو این در حالی است که  580میلیارد تومان می باشد  1تهیه کرده و منزلی که ارزش آن 

ارخانه ورشکسته بوده که ایشان مجدداً آن را احیا نموده میلیارد تومان می باشد و این یک ک 3کارخانه بدون تجهیزات ارزش 

میلیون تومان بوده ایشان به بانک پیشنهاد داده اند که کارخانه را به عنوان  400میلیارد و  1اند و چون بدهی مالک قبلی 

 وثیقه قبول کنند اما بانک نپذیرفته است.



ستاد تسهیل ارسال نمایند تا در جلسه آتی ستاد تسهیل در آقای مرزی پیشنهاد دادند که ایشان درخواست خود را به 

 دستورکار قرار گیرد.

میلیون تومان وام از بانک ملت دریافت نموده اند در قالب دو قسط شش  500مشکل جناب آقای مهندس رباعی: ایشان مبلغ 

تعمیرات بوده است و به کسی مواد اولیه ماهه. بانک سه ماه اول نصف پول را مسدود نموده اند چرا که پتروشیمی مهر در حال 

تحویل نمی داده است و بانک به ایشان اعلام نموده چونکه در فاکتور شما پتروشیمی مهر ثبت شده است باید حتماً از 

هه دوم که سررسید پتروشیمی مهر مواد اولیه خود را تهیه نمایید و در نتیجه نصف وام ایشان مسدود گردیده است و سه ما

میلیارد تومان وام توسعه ایی  10بوده از سوی بانک به ایشان اعلام شده که قسط را پرداخت نمایند. ایشان مبلغ ایشان قسط 

درخواست نموده اند اما با درخواست ایشان موافقت نشده است. همچنین ایشان درخواست خود را در ستاد تسهیل مطرح 

ر نظر گرفته شود اما مصوبه تاکنون اجرایی نشده است. لذا آقای مرزی نموده اند و مصوب شده که تسهیلات برای ایشان د

اعلام کنند و  محترم پیشنهاد نمودند که مصوبه ایی که اجرایی نشده است را به ایشان اعلام کنند تا طی یک نامه به دادستان

 با دستگاه مربوطه مکاتبه ایی را انجام دهد.دادستان 

مقرر گردید موارد ذیل به عنوان پیشنهاد جهت طرح در شورای گفتگو پس از کارشناسی  شده  و در پایان با جمع بندی انجام

 بیشتر مطرح شود:

 

 پیشنهادها ردیف

 تعیین تکلیف انجام کارشناسی وثایق توسط کارشناسان بانکها یا کانون کارشناسان 1

 به عنوان وثیقهتکمیل شده از قبل بررسی پذیرش محل اجرای طرح  2

 سه سال ت زمان سرمایه درگردش از یک سال تااهکارهای افزایش مدر 3

4 
تسهیل در پرداخت تسهیلات  توسط بانک ها برای وارد کردن تجهیزات واحدهای 

 تولیدی ) براساس راستی آزمایی و با هماهنگی سازمان بازرسی(

5 
)درصدی ه هاژآزاد سازی تسهیلات با توجه به پیشرفت فیزیکی پروبا توجه به تورم ،  

 از پیشرفت کم شود(

 

 

 


